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جنایاتی که اثرش تا مدت ها باقی می ماند
بازگشت به غزه و کابوسی به نام 

بمب های مدفون
کارشناسان می گویند، ده ها هزار نفر از ساکنان 
غزه پس از توافق آتش بس بین حماس و رژیم 
صهیونیستی در بازگشت به این باریکه، اکنون با 
حجم بالایی از گلوله ها و بمب هایی که زیر آوار 
مدفون شده، روبرو هستند و هنگام آواربرداری 
ممکن است در معرض انفجار این مهمات نهفته 

قرار بگیرند.
به گزارش ایسنا، رژیم صهیونیستی با توجه به 
توافق آتش بسی که روز یکشنبه اجرایی شد، باید 
به آوارگان اجازه بازگشت از جنوب به شمال غزه 

را بدهد.
به نوشته روزنامه گاردین، »امجد شوا« مدیر 
شبکه سازمان های غیردولتی فلسطینی در غزه 
بالای  ما شاهد حجم  آتی  گفت: »در روزهای 
عبور و مرور ساکنان غزه و مردمانی هستیم که 
می خواهند تا عزیزان خود را از زیر آوار بیرون 
از  بالایی  با حجم  آوار  تنُ  بیاورند. ۵۰ میلیون 
دارد.  وجود  خطرناک  اشیای  سایر  و  مهمات 
بزرگی  مشکل  اکنون  نشده،  منفجر  مهمات 
است. تلاش می کنیم اقداماتی هماهنگ را برای 
به  به ویژه  ما  بگیریم.  نظر  در  آگاهی  افزایش 
کودکان و مقام ها می گوییم که اگر چیزی پیدا 
کردند، به ما اطلاع دهند و از آن وسیله ناشناس 

دوری کنند.«
کارشناسان، پاکسازی بمب ها و سایر مهمات 
را چالش های غیرمنتظره ای در غزه می دانند که 
بیش از دو سوم ساختمان هایش در پی ۱۵ ماه 
جنگ رژیم صهیونیستی تخریب شده یا از بین 
رفته است. همچنین حدود ۲ میلیون فلسطینی 
آغاز جنگ در غزه بی خانمان شده اند و در  از 

پناهگاه های موقت یا چادرها زندگی می کنند.
است  قرار  و  هستند  غزه  شمال  از  بسیاری 
اعضای خانواده خود را برای بازسازی و بیرون 
کنند.  راهی  آوار  زیر  از  عزیزانشان  کشیدن 
در  خطراتی  می گویند،  همچنین  کارشناسان 
را  غزه  مناطق  از  بسیاری  اکنون  که  آوار  زیر 
در برگرفته، وجود دارد و شامل مواد شیمیایی 

سمی، اجساد قربانیان و آزبست می شود.
»گری تومبز« از شبکه سازمان های غیردولتی 
از انگلیس که در غزه فعال است، گفته که بیش 
از ۸ میلیون پیامک هشدار درباره خطرات ناشی 
از تسلیحات و مهمات منفجر نشده ارسال شده 

است.
وی افزود: »این پیچیده ترین عملیات پاکسازی 
در طول ۳۰ سال تجربه خنثی سازی مین و مواد 
منفجره است که من شاهدش هستم. این یک 
تصویر به شدت وحشتناک است. مردم برای 
زنده ماندن به هر چیزی چنگ می زنند. امنیت 
خود را نادیده می گیرند، تا فقط به نیازهای اولیه 

برسند.«
رژیم  ماهه   ۱۵ خانمان برانداز  جنگ 
هزار   ۴۷ از  بیش  جان  غزه،  در  صهیونیستی 
را  قربانیان  بیشتر  و  است  گرفته  را  فلسطینی 

زنان، کودکان و سالخوردگان تشکیل می دهند.
»کرگ گروثر« مدیر برنامه های گروه »نظارت 
متخصصان  روی  پیش  چالش های  مین«  بر 
را در پاکسازی مواد منفجره، بسیار منحصربه 
فرد دانسته و گفت: »سطح تخریب یک محیط 
در  بمباران  از  سطحی  با  شهری  جمعیت  پر 
یک برهه زمانی و بمباران با مهمات و یکسری 
غیرمعمول  بسیار  نشده،  منفجر  تسلیحات 
این  با  بتوان  را  چیزی  نمی کنم  گمان  است. 

وضعیت مقایسه کرد.«
کارشناسان همچنین می گویند، مهمات منفجر 
نشده یک مانع جدی برای هرگونه بازسازی در 
غزه است و تلاش ها برای بازسازی و پاکسازی 
طول  به  دهه  چندین  برای  شاید  منطقه  این 
بینجامد. ۶ ماه قبل، سازمان ملل اعلام کرد با 
یگانی از بیش از ۱۰۰ کامیون، مدت ۱۵ سال زمان 
می برد تا غزه پاکسازی و آواربرداری شود و این 
عملیات، بین ۵۰۰ تا ۶۰۰ میلیون دلار هزینه در 

پی خواهد داشت.

رویترز: 
حماس از زمان آغاز جنگ هزاران 

نیروی تازه نفس گرفته است

در شرایطی که صهیونیست ها گمان می کردند 
مقاومت  توان  توانستند  جنگ  ماه  چندین  با 
فلسطین را کم کنند، خبرگزاری رویترز به نقل از 
منابعی در کنگره آمریکا گزارش داد که حماس از 
زمان آغاز جنگ غزه بین ۱۰ هزار تا ۱۵ هزار نیرو 

جذب کرده است.
به گزارش ایسنا، حماس و رژیم صهیونیستی 
این  که  غزه  نوار  علیه  ماه حملات  از ۱۵  پس 
را به یک ویرانه تبدیل کرده و نزدیک  منطقه 
به ۴۷ هزار فلسطینی را به کام مرگ کشانده و 
به علاوه غرب آسیا را ملتهب کرده است، از روز 
یکشنبه مرحله اول آتش بس را آغاز کردند. طی 
این مدت، تل آویو از تحقق اهداف ادعایی خود 
مقاومت  ماموریت شکست  در  و  مانده  ناکام 
فلسطین و بازگرداندن اسرای خود راه به جایی 

نبرده است.
تقلا  صهیونیست  نظامیان  که  شرایطی  در 
می کنند این شکست هایشان را لاپوشانی کنند، ۲ 
منبع آگاه در کنگره آمریکا که در جریان اطلاعات 
قرار گرفته اند، می گویند که گروه حماس از زمان 
آغاز جنگ رژیم صهیونیستی علیه نوار غزه بین 
۱۰ تا ۱۵ هزار عضو جدید را به خدمت گرفته 
است. با وجود فشارهای نظامی و بمباران های 
که  می گویند  منابع  صهیونیست ها،  بی امان 
رژیم  برای  دائمی  تهدیدی  می تواند  مقاومت 

صهیونیستی باقی بماند.
اطلاعات  که  می گویند  همچنین  منابع  این 
آمریکا نشان می دهد در طول این مدت تعداد 
را  خود  جان  نیز  نیروهای حماس  از  مشابهی 
از دست داده اند. با این وجود، منابع همچنین 
اعضای  موفقیت  با  حماس  که  دادند  توضیح 
جدید خود را جذب کرده است و بسیاری از آنها 
جوان هستند و حرفه ای به شمار نمی روند و برای 

اهداف امنیتی ساده استفاده می شوند.
دفتر مدیر اطلاعات ملی ایالات متحده تاکنون 
از اظهار نظر درباره این اطلاعات که پیش از این 

منتشر نشده بود، خودداری کرده است.
پیشین  خارجه  امور  وزیر  بلینکن«  »آنتونی 
آمریکا در ۱۴ ژانویه گفت ایالات متحده معتقد 
است، حماس تقریبا به همان اندازه که نیرو در 
فلسطین از دست داده، عضو جدید جذب کرده 
است. او هشدار داد که این »دستورالعملی برای 

شورش پایدار و جنگ دائمی است.«
بلینکن جزئیات بیشتری در مورد این ارزیابی 
ارائه نکرد و گفت که هر بار رژیم صهیونیستی 
می کند،  عقب نشینی  نظامی  عملیات  از  پس 
نیروهای حماس دوباره تجمیع می شوند و دوباره 
ظهور می کنند، زیرا هیچ چیز دیگری برای پر 

کردن این خلاء وجود ندارد.
به سوالی  پاسخ  در  مقامات حماس  از  یکی 
در این باره گفت که در حال بررسی موضوع با 
طرف های مربوطه در این گروه است. »ابوعبیده« 
سخنگوی شاخه نظامی حماس نیز در ماه ژوئیه 
گفت که این گروه توانسته است هزاران نیروی 

جدید را به خدمت بگیرد.
نفر  هزاران  است  مدعی  صهیونیستی  رژیم 
از اعضای گروه مقاومت حماس را به شهادت 
رسانده و بسیاری از زیرساخت های آن را ویران 
در ۱۹  آتش بس  آغاز  زمان  از  اما  است،  کرده 
ژانویه، حماس نشان داده است که همچنان در 
این منطقه قدرت دارد. ساکنان غزه می گویند که 
از زمان آتش بس، دولت حماس همچنین تلاش 
کرده است تا نوعی احساس امنیت را برقرار کند، 
نیروهای پلیس را به خیابان ها فرستاده، ترافیک 
کمک رسانی  کامیون های  از  کند،  هدایت  را 
محافظت کند و درجه ای از نظم و قانون را ارائه 

دهد.
»مایکل میلشتاین« تحلیلگر سابق اطلاعات 
به  هم  فلسطین  امور  در  متخصص  نظامی 
نیویورک تایمز گفت: »حماس بسیار ضعیف تر 
از قبل از ۷ اکتبر است. اما کاملا واضح است 
که می تواند حاکمیت خود را در همه جای غزه 

نشان دهد.«
مقامات  از  ابومرزوق«  »موسی  همچنین 
رژیم  که  گفت  مصاحبه ای  در  حماس،  ارشد 
صهیونیستی نتوانسته حماس را نابود کند. او 
گفت: »آنها سعی کردند ریشه این افراد را از بین 
ببرند و موفق نشدند. آنها ۴۷۰ روز روی زمین 

ثابت قدم بودند.«

دونالد ترامپ قطعاً اولین رهبری نیست که به طور 
ناپایدار را در پیش می گیرد.  آشکار سیاست خارجی 
دهه هاست که رهبران مختلف جهان از نظریه ای که 
این  به »دیوانه نمایی« معروف است، بهره می برند؛ 
ایده که با نشان دادن رفتار بسیار بی ثبات، می توانند 
دشمنان را ترسانده و وادار به عقب نشینی کنند. برای 
مثال، در دوران جنگ سرد، برخی استراتژیست ها بر 
این باور بودند که نمایش ناپایداری یک رهبر آمریکایی 
که  کند  مجبور  را  کمونیستی  کشور های  می تواند 

تهدیدات هسته ای آمریکا را جدی تر بگیرند.
هنوز کسی نمی داند که ترامپ با آمدن به کاخ سفید 
چه سیاستی را در قبال تهران در پیش خواهد گرفت. 
هیچ گفتگوی شفاف و مشخصی در مورد مواضع او 
صورت نگرفته و همه چیز در هاله ای از ابهام قرار دارد. 
در چنین شرایطی ایران کماکان در ژنو به گفتگوهای 
خود با تروئیکای اروپایی ادامه می دهد و البته اعلام 
کرده است که در شرایط برابر برای مذاکره شرافتمندانه 
نیز  از سوی دیگر برخی تحلیلگران  هم آماده است. 
معتقدند ترامپ سیاست متفاوتی از دوره قبل در پیش 
خواهد گرفت که با دیوانه نمایی قبل فاصله دارد اما 

وجه مبهم خود را حفظ می کند.
بیگدلی، کارشناس ارشد مسائل آمریکا در گفتگو با 
خبرآنلاین به سوالاتی در این خصوص پاسخ داده است 

که در ادامه می خوانیم:
  ترامپ در شرایطی رئیس جمهور ایالات متحده 
شده که ایران و سه کشور اروپائی در حال گفتگو در ژنو 
هستند و دو دور از چنین گفتگوهایی در ماه های اخیر 
برگزار شده. آیا آمدن ترامپ تاثیری بر گفتگوهای تهران 
با تروئیکای اروپائی دارد و آیا ممکن است که او هم وارد 

چنین مذاکراتی شود؟
 ترامپ در سال ۲۰۱۸ که از برجام خارج شد، حق 
فعال کردن مکانیسم ماشه را هم از دست داد و حالا 
تنها همین سه کشور اروپایی انگلیس و فرانسه و آلمان 
هستند که این حق را دارند. بنابراین آخرین نشستی 
که مقامات وزارت خارجه ما با سه کشور اروپایی در 
ژنو داشتند به نتیجه مطلوبی نرسیدند. آنها انتظارات 
متفاوتی از جمله رعایت حقوق بشر، محدود کردن 
برد موشکی و مساله هسته ای را از تهران داشتند. این 
خواسته ها نشان می دهد تروئیکای اروپایی به دنبال آن 
است که نه تنها اختلافات هسته ای را با ایران حل کند 
بلکه همه اختلافاتی که بین ایران و کشورهای غربی 
وجود دارد را حل کنند. از طرف دیگر ما با این باور 
جلو می رویم که کشورهای اروپایی با آمریکا فرق دارند 
و با آنها می شود مذاکره کرد و با ایالات متحده نه. این 
نظریه چندان درستی نیست. اختلافاتی بین ترامپ 
اقتصادی  از نظر  این کشورها  اما  اروپا وجود دارد.  و 
نظر  به  بنابراین  بگیرند.  نادیده  را  آمریکا  نمی توانند 
می رسد بر سر مساله ایران هم از یک سیاست واحد 

تبعیت کنند.
الان خیلی مشخص نیست که ما می خواهیم با ایالات 
متحده چه کار کنیم یا آمریکا می خواهد با ما چه کند. اما 
اینکه بخواهیم بین سیاست آمریکا و اتحادیه اروپا خط 
کشیده و فاصله بگذاریم؛ کارساز نیست. به نظر می رسد 
تروئیکای اروپایی و آمریکا سیاست واحدی را در قبال 

ایران در پیش بگیرند.
شدن  فعال  مورد  در  بیشتر  اخیرا  اروپایی ها     
مکانیسم ماشه حرف می زنند. این تهدید چقدر جدی 
است و آیا می شود با همین گفتگوهای ژنو که به راه 
افتاده جلوی آن را گرفت؟ آیا به نظر شما ممکن است 
ترامپ هم وارد بازی فشار آوردن به ایران با مساله فعال 

شدن مکانیسم ماشه شود؟
 از جهت قوانین و قواعد حاکم بر قطعنامه ۲۲۳۱ 
چون آمریکا از توافق هسته ای خارج شده؛ ایالات متحده 
چنین حقی ندارد. اما سه کشور اروپایی به هرحال تحت 
نفوذ آمریکا هستند و دلیلش هم مراودات تجاری است 
و نمی توانند بدون نظر واشنگتن با ایران روابط نزدیکی 
ایران  با  نمی خواهند  آنها  دیگر  از طرف  کنند.  برقرار 
چندان وارد تنش زیاد و جنگ شوند چون خطرناک 
است و می خواهند هر طور شده از طریق تحریم یا 
مذاکره فشاری بر ایران بیاورند تا از درگیری با ایران 
اجتناب کنند. با سفری که ظریف به داووس کرده و 
اظهارنظرهایش شاید کمی در و پنجره های گفتگوی ما با 
آمریکا گشوده تر شود. ما اکنون مشغول یک دیپلماسی 
پنهانی با آمریکا و اروپایی ها هستیم اما نمی توانیم دقیقا 
بگوییم که چه سیاستی را با ایالات متحده در پیش 
خواهیم گرفت و نمی دانیم که ترامپ می خواهد چه 

سیاستی را با ما در پیش بگیرد.
  چقدر سایه مکانیسم ماشه بر سر ایران سنگینی 

می کند؟ 
 طبق مندرجات قطعنامه ۲۲۳۱ اگر ایران نتواند بر 
اساس گزارش هایی که آژانس به شورای امنیت می دهد 
با آن همکاری نکند به مشکل می خورد. الان شورای 
یک  مارس  ماه  که  کرده  پیشنهاد  گروسی  به  حکام 
گزارش جامع از فعالیت های هسته ای ایران به آژانس 
بدهد. اگر گزارش خیلی مطلوب و رضایت بخش نباشد، 
اروپایی ها هیچ راهی ندارند جز اینکه مکانیسم ماشه را 

فعال کنند. ایران تا ۱۸  اکتبر ۲۰۲۵ زمان دارد و اگر 
شورای  به  ایران  پرونده  شود؛  فعال  ماشه  مکانیسم 
ایران  علیه  امنیت  شورای  تحریم های  و  رفته  امنیت 
برمی گردد و ممکن است پرونده ایران ذیل طرح هفتم 
منشور برود که کار را خراب کرده و به شورای امنیت 
فرصت می دهد تا اجازه حمله نظامی به ایران را بدهد. 
ایران تلاش می کند که کار به آنجا نکشد و غرب هم 

نمی خواهد که چنین اتفاقی بیفتد.
مشکلی که ما الان با غربی ها داریم همین است که 
آنها امتیاز مکانیسم ماشه را در اختیار دارند و ما گفته ایم 
که اگر آن را فعال کنید از ان پی تی خارج می شویم که 
اظهارنظر اشتباهی است. ما مثل کره شمالی گوشه ای از 
دنیا نیفتاده ایم که هر کاری می خواهیم انجام دهیم. از 
نظر غربی ها ما در نقطه بسیار حساسی از نظر غربی ها 
زندگی می کنیم و باید این نکته را مدنظر قرار دهیم که 
خصومت ما با اسرائیل و نزدیکی ما به سرزمین های 
اشغالی اجازه نمی دهد تا سلاح هسته ای داشته باشیم. 
ما تلاش می کنیم که این مکانیسم فعال نشود. برای 
برد  مورد  در  به ویژه  اروپا  درخواست های  پذیرش  ما 
موشک هایمان بسیار سخت است. اما هنوز نمی توانیم 
به صورت قاطع بگوییم که وقایع چطور در آینده پیش 

می روند.
   چرا امسال جوادظریف به داووس رفت؟ معمولا 
وزیر خارجه به نشست داووس می رفت. آیا این تغییر 

نشانه موضوعی است؟
 نه این طور نیست. در اجلاس داووس هر کسی 

می تواند شرکت کند. دولت ها در این نشست در مورد 
مسائل اقتصادی گفتگو می کنند. حتی من هم به عنوان 
شرکت  داووس  نشست  در  می توانم  دانشگاه  استاد 
کنم. اما اینکه آقای ظریف را انتخاب کرده اند به نظر 
من با تصمیم نظام بوده و چون ایشان شناخته شده تر 
هستند و وزرای خارجه و مقامات غربی او را به خوبی 
می شناسند و از توانایی زبان انگلیسی بالایی برخوردار 
است و می تواند فضا را تحت تاثیر خود قرار دارد و علت 
اینکه به داووس رفته همین است. اینکه به فرید زکریا 
گفته که ما آماده مذاکره هستیم؛ چیزی نیست که 
خودش جرات کند از سمت خودش چنین حرفی بزند. 
به ویژه اینکه الان ظریف از نظر تندروهای داخلی در 
شرایط خوبی نیست. اما احتمالا این سفر با نظر رهبری 
انتخاب  را هم  به نظر من مهره خوبی  انجام شده و 

کرده اند.
   گروسی در حاشیه نشست داووس در مورد این 
صحبت کرده که ترامپ تمایل به گفتگو با ایران را از 
این حرف  خود نشان داده است. نظر شما در مورد 

چیست؟
 رافائل گروسی گفت اگر ایران می خواهد به توافق 
و  کرده  جلب  را  ترامپ  رضایت  باید  برسد  برجامی 
مستقیما وارد مذاکره با ترامپ شود. احتمالا او تحت 
فشار آمریکایی ها این صحبت را کرده است. ما الان از 
جهت رسانه های جهانی تحت یک موج بسیار قدرتمند 
رسانه ای قرار گرفته ایم. هجمه این رسانه ها بر فضای 

ایران بسیار زیاد بوده است.

عبدالمحمد طاهری، کارشناس مسائل افغانستان با اشاره به سفر 
وزیر خارجه ایران به کابل با تاکید بر اهمیت رابطه با افغانستان می 
به  نیاز  میان دو کشور  فرهنگی   و  اجتماعی  اقتصادی،  روابط  گوید: 

بازسازی دارد.
به گزارش خبرنگار سیاست خارجی ایرنا، سیدعباس عراقچی، وزیر 
خارجه جمهوری اسلامی ایران به زودی، به منظور گفت وگو با هیئت 
حاکمه سرپرستی افغانستان به کابل سفر خواهد کرد. در نظر است 
در این سفر یک روزه که نخستین سفر وزیر خارجه به کابل از زمان 
حضور در این جایگاه است، طیفی از موضوعات و مباحث مورد علاقه 
یا نگرانی دو طرف مورد بحث و بررسی قرار گیرد. به منظور بررسی 
اهداف این سفر و مباحثی که احتمالا مورد بحث و بررسی دو طرف 
قرار خواهدگرفت با عبدالمحمد طاهری، کارشناس مسائل افغانستان 

گفت وگو کردیم:
رابطه با افغانستان برای ایران حائز اهمیت است

وزیر امور خارجه برای نخستین بار در دولت چهاردهم عازم افغانستان 
خواهد بود؛ با توجه به اینکه از زمان روی کار آمدن دولت طالبان، 
تهران چالش های متعددی از جمله حق آبه، موضوعات امنیتی و بحث 
مهاجرین را با هیات حاکمه سرپرستی افغانستان تجربه کرده است، فکر 

می کنید دستور کار این سفر باید چه مواردی را شامل شود؟
به طور معمول زمانی که سفری دیپلماتیک در سطح وزرای امور 
خارجه و به شکل دولت های رسمی صورت می گیرد، تفاهم نامه هایی از 
طریق سفارت خانه ها در هماهنگی با وزارت امور خارجه کشور میزبان 
آماده می شود. با این حال نمی دانم دولت فعلی افغانستان تا چه میزان 
توانایی فعالیت های دیپلماتیک داشته باشد. محور اصلی گفت  وگوهای 

ما با دولت های افغانستان که همیشه وجود داشته و کماکان نیز وجود 
دارد، نخست مسئله امنیت مرزها است که به جهت عدم کنترل مرز 
مشترک از سوی حکومت افغانستان، شاهد ورود غیرقانونی شهروندان 
افغانستان هستیم، این موضوع قطعا یکی از سوژه های گفت و گوی 

وزیر خارجه در کابل خواهدبود.
اقتصادی،  مبادلات  سوم  مساله  و  آبه  حق  موضوع  دوم،  مساله 
فرهنگی و اجتماعی است که متاسفانه این مورد از زمان روی کار آمدن 
طالبان به فراموشی سپرده شده است و متاسفم که هنوز دولتمردان 
مساله  این  البته  نشده اند.  موضوع  این  اهمیت  متوجه  افغانستان 
اختلاف قدیمی میان ایران و پشتون ها بوده است. آنها متاسفانه نسبت 
به عملکرد جمهوری اسلامی ایران ذهنیت منفی دارند، هرچند که ما 
در دوران ریاست جمهوری آقای کرزی، دوره اول و دوم که ۸ سال بود، 
همه نوع فعالیت های اقتصادی و اجتماعی را حتی در مناطق سنی نشین 
این کشور علاوه بر مناطق شیعه نشین داشتیم و به معنای واقعی 
تفاوتی میان مناطق قائل نبودیم. البته شیعیان در غرب کابل همیشه 
مورد ظلم و ستم قرار گرفته بودند و به همین دلیل جمهوری اسلامی 
ایران هم نگاه ویژه تری به آن مناطق داشت. با این وجود مناطق سنی 
نشینی هم که دارای فقر فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی بودند مانند 
قندهار، هلمند، غزنی و پکتیا نیز از خدمات جمهوری اسلامی ایران بهره 
مند می شدند. با این حال همیشه آن نگاه منفی پشتون ها نسبت به 

اقدامات ایران در افغانستان به قوت خود باقی بوده است.
امیدوارم که ما بتوانیم با حضور پررنگ آقای عراقچی، وزیر محترم 
خارجه، روابط اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی مان را مورد بازسازی مجدد 
قرار بدهیم چرا که به هر حال افغانستان برای ما حائز اهمیت است و 

حالا که آمریکایی ها هم حضور ندارند، این خلاء را هیچ کشوری بهتر 
از جمهوری اسلامی ایران به دلیل اشتراکات فرهنگی، زبانی و دینی 

نمیتواند پر کند.
ایران در مساله احیای حقابه اهرم فشارهایی دارد

در چند سال اخیر بخصوص پس از بازگشت طالبان به قدرت مساله 
فکر  است.  تبدیل شده  مهم ترین چالش ها  از  یکی  به  ایران  حق آبه 
می کنید در این سفر تا چه اندازه می توان به تفاهمی در این خصوص 
دست یافت؟ مساله حق آبه، مسئله بسیار جدی است که من احساس 
می کنم زمان آن فرارسیده تا در برخی موارد از اهرم فشار نیز در قبال 
حکومت طالبان استفاده شود تا حق مردم سیستان و بلوچستان و 
شهرهای شرقی ایران را بپردازند چرا که آن ها در مسیر دیپلماتیک حاضر 
نیستند توافق های میان دو کشور را اجرایی کنند.این موضوع نیز حتماً 
باید در اولویت صحبت های وزیر محترم خارجه باشد. مسئله سوم، 
امنیت مرز مشترک است. ناتوانی طالبان در اعمال قدرت در مرزهای 
مشترک منجر به ورود موج عظیمی از پناهندگان بصورت غیرقانونی به 
سمت ایران شده که مشکلات عدیده ای را برای ایران ایجاد کرده است.
حکومت  که  بگویم  باید  اختلاف  مورد  های  زمینه  این  همه  در 
افغانستان باید بپذیرد که ،فارغ از نوع نگاه طالبان، تنها کشوری که 
میتواند حافظ منافع مردم افغانستان باشد، جمهوری اسلامی ایران 
است. حکومت طالبان باید در قبال ایران به عنوان همسایه مهم خود 
یک دیپلماسی روشن را مدنظر قرار دهد تا اعتماد کمرنگ شده و یا از 
میان رفته میان دو طرف ترمیم شود. متاسفانه تا امروز شاهد بودیم که 
طرف افغانستانی تعهدات خود به ایران را به فراموشی می سپارد که به 

نظر میرسد باید برای این موضوع چاره اندیشی شود.

پیچیدگی های رابطه با اروپا و آمریکا بررسی شد

سیاست مبهم ترامپ
گروه سیاست خارجی- دونالد ترامپ در نخستین کمپین انتخاباتی خود اعلام کرد: »ما باید به عنوان یک ملت، غیرقابل پیش بینی تر باشیم.« در یک شام 
در سال ۲۰۱۸، هنگام بحث درباره مذاکرات با کره شمالی، خودش را »دیوانه« توصیف کرد؛ اگرچه این اظهار نظر، تنها تا حدی به شوخی مطرح شد. حتی 
در کمپین ۲۰۲۴، وقتی درباره واکنش به محاصره تایوان توسط چین سؤال شد، ترامپ اظهار داشت: »نیازی به پاسخ دادن ندارم، چون ]شی جین پینگ[به 

من احترام می گذارد و می داند که من واقعاً دیوانه ام.«

پیچ رابطه با طالبانروابط ایران و افغانستان به بازسازی نیاز دارد مار

اختلافاتی بین 
ترامپ و اروپا 

وجود دارد. اما 
این کشورها از 
نظر اقتصادی 

نمی توانند 
آمریکا را نادیده 
بگیرند. بنابراین 
به نظر می رسد 

بر سر مساله 
ایران هم از یک 

سیاست واحد 
تبعیت کنند

روز )شنبه( درحالی هفته نخست توافق آتش بس پایان می یابد که ارتش رژیم 
صهیونیستی طی این مدت بارها توافق آتش بس را نقض کرده و فلسطینی ها را 

در مناطق مختلف هدف قرار داده است.
به گزارش ایسنا، روزنامه »العربی الجدید« در گزارشی در این باره نوشت: با 
پایان یافتن هفته اول توافق آتش بس در نوار غزه، امروز صحنه فلسطین نسبت 
به امکان ادامه اجرای توافق که با میانجیگری قطر، مصر و آمریکا در ماه ژانویه 

حاصل شد، خوش بینانه به نظر می رسد.
طبق گزارش این رسانه، اما با توجه به نقض پی در پی توافق توسط رژیم 
صهیونیستی، به ویژه در مناطق جنوب نوار غزه مانند شرق خان یونس و رفح، که 
در هفته اول ۱۷ شهید و ده ها مجروح بر جای گذاشت، این خوش بینی چندان 
درست به نظر نمی رسد. به ویژه اینکه هر از گاهی بیانیه های سیاسی از سوی 
چهره های ائتلاف کابینه رژیم صهیونیستی به ویژه »بنیامین نتانیاهو« نخست 
وزیر یا »بتسلئیل اسموتریچ« وزیر دارایی این رژیم منتشر می شود که از احتمال 

بازگشت به جنگ در صورت عدم توافق در مورد مرحله دوم صحبت می کنند.
در مقابل، مقاومت فلسطین در حال حاضر حالت خویشتن داری را حفظ 
می کنند و به تجاوزات رژیم صهیونیستی پاسخی نمی دهند و به طور مستمر 
این تخلفات را به میانجیگران اطلاع می دهد. به نظر می رسد مقاومت فلسطین، 

به ویژه حماس، علاقه مند به حفظ آتش بس در غزه در دوره کنونی است تا به 
آوارگان اجازه دهد به مناطقی که به اجبار به دلیل جنگ از آنها آواره شده اند، 
بازگردند. طبق این گزارش، علی رغم تحرکات ارتش رژیم صهیونیستی در شمال 
نوار غزه و تدارک برای خروج از محور »نتزاریم«، اما صحنه میدانی در رفح در 
مقایسه با دیگر مناطق مبهم به نظر می رسد، چراکه رژیم اشغالگر از بخش های 
زیادی از آن عقب نشینی نکرده است و عمداً آوارگان در حال بازگشت به شهر 
را هدف قرار می دهد و این اقدامات منجر به شهادت و مجروح شدن بسیاری از 
ساکنان شده است. منابع العربی الجدید اعلام کردند: در مقابل، مناطق شهر 
غزه در شرق نوار غزه و شمال آن شاهد آرامشی واضح و ملموس است؛ چراکه 
این مناطق شاهد نقض توافق و تخلفات اسرائیل مانند آنچه در مناطق جنوبی 

مانند شرق رفح و شرق خان یونس رخ داده ، نبوده است.
افزایش ورود کمک ها

در مورد جریان کمک های بشردوستانه به نوار غزه نیز باید گفت که میزان 
ورود آن در هفته اول آتش بس غزه افزایش یافت، اما به سطح مورد نیاز یا مقرر 

در توافق نرسید.
 به گفته منابع آگاه فلسطینی، تعداد کل کامیون هایی که روزانه وارد نوار غزه 
می شوند، بین ۴۰۰ تا ۵۰۰ کامیون است، در حالی که در توافقنامه ذکر شده 

است که باید روزانه دست کم ۶۰۰ کامیون با نیازهای مختلف وارد منطقه شوند.
با وجود رسیدن میزان کمک ها به بیش از ۲۲۰۰ کامیون در هفته اول، اما 
آژانس های بین المللی و سازمان ملل هنوز روند توزیع آن بین افراد نیازمند را 
آغاز نکرده اند و این در شرایطی است که نیازهای روزانه مردم به ویژه با وضعیت 

قحطی تشدید شده است.
بازگشت آوارگان

منابع فلسطینی اعلام کردند: از نظر میدانی نیز ساکنان نوار غزه به تدارکات 
خود برای بازگشت به محله هایی که ۱۵ ماه پیش از آن آواره شده اند ادامه 
می دهند. در همین حال، وضعیتی از نگرانی و انتظار، آوارگان فلسطینی را فرا 
گرفته است که پس از آغاز رسمی روند بازگشت، آماده بازگشت به خانه های 
خود هستند و بیم این را دارند که رژیم اشغالگر مانع بازگشت یا هدف قرار دادن 

آوارگان شود.
»طارق زیاده« آواره فلسطینی که درصدد بازگشت به خانه اش در شهر غزه 
است در این باره گفت: من و سایر ساکنان نگران احتمال شانه خالی کردن 
اسرائیل از اجرای آتش بس غزه یا بازگشت دوباره به جنگ پس از پایان مرحله 

اول توافق آتش بس با توجه به تهدیدات مکرر مقامات رژیم اشغالگر هستیم.
ما  گفت:  الجدید  العربی  به  غزه  در  دیگر  آواره  یک  فتری«  الحاج  »إسراء 

می ترسیم که رژیم اشغالگر به توافق پایبند نباشد یا سطح سیاسی در کابینه 
نتانیاهو مانع از رسیدن به توافق نهایی شود. ترس و نگرانی ما از عدم اجرای 

کامل توافق به دلیل تهدیدات فراوان اسرائیل بسیار زیاد است.

ارزیابی یک هفته آتش بس در غزه؛ 
نقض توافق توسط صهیونیست ها و خویشتن داری مقاومت


